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Dvě návštěvy  
z dalekého Izraele
Na chaberskou radnici zamířily v průběhu 
léta dvě početné výpravy z více než 2 500 
kilometrů vzdáleného Izraele. První ná-
vštěva se uskutečnila 18.  července  2023. 
Z  kulturně rozmanitého města Cholon 
o téměř 200 tisících obyvatelích k nám při-
jelo 50 zástupců z řad veřejné správy, úřa-
dů, škol a školek. Druhá izraelská návště-
va proběhla 8. srpna. Tentokrát ze stotisí-
cového města Kfar Saba z Centrálního di-
striktu, odkud se o fungování městské sa-

mosprávy v ČR přijelo zajímat na 40 izrael-
ských občanů. Ve Velkém sále Chaberské-
ho dvora je přivítali starostka Kateřina Šil-
hová Šafránková a 1. místostarosta Stani-
slav Vyšín.

Hosté v  průběhu obou setkání zají-
mali se především o  způsob financování 
městské části, její postavení v  rámci Pra-
hy, o odměňování tabulkovými platy či jaký 
máme přírůstek obyvatel. Povídání probí-
halo prostřednictvím překladatele. Další-
mi tématy bylo třeba fungování mateřské-
ho a základního školství (nízký počet dětí 

na třídu v MŠ Izraelce překvapil) nebo dél-
ka mateřské dovolené. Návštěvníci se ale 
také ptali na místní rozvoj, Pražský okruh 
a padla řeč i na naši „knihovnu roku“. Na 
oplátku se pak podělili o vlastní zkušenos-
ti z  tamního fungování a  přivezli drobný 
dárek na památku.

V  minulosti takto navštívili například 
Prahu 6, naše malá městská část se ale Iz-
raelcům velmi líbila.

redakce
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Milí Chaberští, 
letošní léto jsme věnovali opravám. 

Vedle těch neradostných, jakou je rekla-
mace nových podlah tělocvičny, to byly 
opravy veselejší, které vrací lesk a  slávu 
místním památkám. Spolupráce byla jejich 
hlavní hybnou silou. 

Oprava další části zdi kostela Stětí sv. 
Jana Křtitele v havarijním stavu je hotová 
a  je krásná. MČ zaplatila náklady archeo-
logického posudku a  projektu na opravu 
zdiva a statiky kostela. Opravy byly finan-

covány z  grantu ministerstva kultury. Na 
opravu statiky snad opět získáme finance 
společnými silami v příštím roce. 

V  ateliéru akademického sochaře pro-
chází omlazovacím procesem barokní so-
cha sv. Václava. Z celkové potřebné částky 
200 000 Kč se k dnešnímu dni vybralo přes 
92 000 Kč od více než devadesáti přispě-
vatelů. Mockrát děkujeme. Štědře přispěl 
místní spolek OSOP. Socha by se v plné pa-
rádě měla vrátit zpět právě na oslavy svát-
ku zemského patrona. 

Reklamace podlahy tělocvičny byla 
hlavním tématem první poloviny léta. Do-
davatel firma PKS stavby reklamaci ne-
uznala. O  dalším postupu tak rozhod-
ne až znalecký posudek, v  horším přípa-
dě až soud. Zatím se odebraly potřebné 
vzorky, sundal se zvlněný povrch a podla-
ha se začala intenzivně vysoušet. Bohužel 
v  tuto chvíli nemohu říci, kdy bude tělo-
cvična opět v provozu, ale v optimistických 
myšlenkách se upínáme k listopadu 2023. 
Jsme připraveni opravu financovat i  sami 

a o náklady se následně soudit. Pohyb dětí 
je na prvním místě. 

Poslední červnové dny přistála do da-
tové schránky další vlna vyjádření k  pro-
jektu vedení vysokého napětí se šibeniční 
lhůtou pro vyjádření v čase státních svát-
ků. I přes dovolené a krátký čas pro podá-
ní jsme zopakovali svůj nesouhlas a  své 
námitky podané do řízení v  lednu 2023. 
O  celém stavebním řízení rozhoduje Mi-
nisterstvo průmyslu a obchodu jako míst-
ně a  věcně příslušný stavební úřad. Do-
kumentace je zásadně jen k  nahlédnu-
tí, každá návštěva spisu pečlivě zazname-
nána a provázena přísnými bezpečnostní-
mi opatřeními, jako by šlo o státní poklad. 
V květnu tohoto roku úřad neuznal jednu 
z našich námitek do řízení, která se týkala 
právě podjatosti MPO. 

Všem dětem a  rodičům přeji splavný 
vstup do nového školního roku a těším se 
na setkání na Zažít Chabry jinak a dalších 
zářijových akcích.

Vaše KŠŠ

Základní kontakty na radnici: 
E-mail: dchabry@dchabry.cz
Místní poplatky a podatelna ÚMČ,
Tel: 283-851-272
Sekretariát starostky, místostarosty 
a tajemníka,
Tel: 283-882-770
Kulturní centrum a knihovna,
Tel: 283-852-858
Tajemnice ÚMČ Lenka Drdová
�tel.: 722 974 893
�e-mail: lenka.drdova@dchabry.cz

Starostka 
Mgr. Kateřina Šilhová Šafránková
�tel.: 702 222 932
�e-mail:
katerina.silhova.safrankova@dchabry.cz

1. místostarosta Stanislav Vyšín
�e-mail: stanislav.vysin@dchabry.cz

místostarostka Ing. Barbora Floriánová
�e-mail: 
barbora.florianova@dchabry.cz

OTEVŘENÁ RADNIcE
Veškeré informace o naší MČ nalez-
nete na webu a také Facebooku:
www.dchabry.cz
FB: Městská část Praha-Dolní Chabry

Sociální služba
Mgr. Mariana Kalianková
sociální pracovnice
725 010 084
socialni@dchabry.cz

KONTAKTy
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Výběr ze zasedání Rady 
v průběhu léta
schválila
�výši úplaty za vzdělávání ve výši 1100 Kč/
dítě/kalendářní měsíc na základě rozhod-
nutí ředitelky MŠ Bílenecké náměstí,
�bezúplatný převod investice do budovy 
od Základní školy Praha-Dolní Chabry do 
majetku zřizovatele ve výši 252 518,80 Kč,
�návrh dodatku k  Nájemní smlouvě č. 
004385-000-00 ze dne 30. ledna 2001 uza-
vřenou s  T-Mobile Czech Republic a. s. 
a návrh Smlouvy o zajištění dodávky elek-
trické energie a  následném přeúčtová-
ní nákladů za spotřebovanou elektrickou 
energii č. 10535_EE/2023 s T-Mobile Czech 
Republic,
�instalaci kamerového systému ve ven-
kovních prostorách MŠ Beranov, příspěv-
ková organizace, a cenovou nabídku firmy 
Martin Bartek za celkovou hodnotu 36 988 
Kč bez DPH,
�uzavření darovací smlouvy s Římskoka-
tolickou farností u kostela sv. Václava Pra-
ha-Prosek na provedení archeologické-
ho výzkumu ohradní zdi kostela ve výši 
59 521,41 Kč,
�vyjádření k podkladům rozhodnutí před 
vydáním rozhodnutí – stavba „V409/419 – 
SMYČKA PSE“ odeslané datovou schrán-
kou Ministerstvu průmyslu a obchodu dne 
10. července 2023,
�dodavatele realizace pítka společnost 
D & Z spol. s r.o.,
�vyhlášení záměru pronájmu nebytových 
prostor na část střechy a  půdních pro-
stor Budovy na pozemku parc. č. 558, jehož 
součástí je budova č. p. 400,
�rozpočtová opatření č. 8, 9, 10, 11, 12, 13 
a 14 v roce 2023,
�cenovou nabídku firmy Finanční pora-
denství, s.r.o., jako zpracovatele konceptu 
střednědobého a dlouhodobého plánu so-
ciální politiky,
�zveřejnění výzvy k podání nabídek podli-
mitní veřejné zakázky „Údržba zeleně a za-
hradnické práce, MČ Praha-Dolní Chabry“ 
v národním elektronickém nástroji pro za-
dávání veřejných zakázek NEN,
�objednávku obnovy přechodů u společ-
nosti Pražské služby a.s.,

souhlasila
�s uzavřením darovací smlouvy mezi Spol-
kem přátel chaberské školy a Základní ško-
lou Praha-Dolní Chabry ve výši 35 418,30 Kč,
�s vydáním územního rozhodnutí o umís-
tění stavby „Dva technologické vrty pro za-
puštění výměníkové sondy tepelného čer-
padla“ na pozemku parc. č. 382/1, k. ú. Dol-
ní Chabry,
�s  napojením na dešťovou kanaliza-
ci ve vlastnictví MČ dle Souhrnné technic-
ké zprávy zaslané projektantem tramvajo-
vé trati.

Přistavení BIO velkoobjemových kontejnerů
Datum Stanoviště Čas (hod.)

10. 9. 2023 Bílenecké nám., Na Pěšině, 
Pod Křížem × U Větrolamu 9:00–12:00

Přistavení velkoobjemových kontejnerů

Datum Stanoviště Čas (hod.)

17. 9. 2023 Pod Křížem × U Větrolamu, 
Dvorní, Kadaňská 9:00–13:00

Svoz nebezpečného odpadu v roce 2023
Datum Stanoviště Čas (hod.)

19. 9. 2023 Ulčova × Ústecká 15:00–15:20
Hrušovanské nám. 15:30–15:50

Bílenecké nám. (k. ul. Měděnecká) 16:00–16:20
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Jak pokračuje boj 
proti drátům nad chabry
Na přelomu roku 2022 a  2023 probíhalo 
k projektu nové nadzemní soustavy vedení 
vysokého napětí 2× 400 kV, tzv. „V409/419 – 
smyčka PSE“, řízení pro společné územní 
a  stavební povolení. Městská část zasla-
la 9.  ledna tohoto roku do řízení vedené-
ho místně příslušným stavebním úřadem 
Ministerstvem průmyslu a obchodu své vy-
jádření s připomínkami a nesouhlasem se 
záměrem. 

Další fáze nastala letos v  květnu, kdy 
stavební úřad vyslovil v  části vyjádře-
ní nesouhlas s  námitkou podjatosti. Dne 
28. června obdržela městská část oznáme-
ní, přičemž následně ve velmi krátké lhů-
tě 10. července reagovala dalším vyjádře-
ním k  podkladům rozhodnutí. Nadále tr-
vala na podaných námitkách. Zdůrazněn 
byl nesoulad záměru s obecně závaznými 
právními předpisy. Záměr se odchyluje od 
koridoru vytyčeného dle platného územní-

ho plánu, resp. územní plán je v  rozporu 
se zásadami územního rozvoje hl. m. Pra-
hy kvůli dvojnásobné šíři koridoru. Dále, 
stavba má být v  celém rozsahu vedena 
jako stavba nadzemní díky tomu, že zís-
kala výjimku pro podzemní vedení úseku 
2× 110 kV z  pražských stavebních předpi-
sů. Plánované vedení rovněž nezohledňuje 
další připravované či již realizované zámě-
ry jako např. výstavbu Pražského okruhu, 
výstavbu největšího datového centra v ČR, 
tramvajovou trať Kobylisy – Zdiby nebo ob-
chvat Březiněvsi. Závazná stanoviska řeší 
záměr pouze izolovaně, přitom teprve ku-
mulace vlivů bude představovat reálný do-
pad na území, krajinu, živností prostředí 
a život rezidentů.

Boj proti VVN je přitom dlouholetý pro-
blém. Už v roce 2016 probíhalo k projektu 
řízení EIA, tedy posuzování vlivů na život-
ní prostředí. Městská část zaslala do řízení 
7.  listopadu vyjádření, jako jediná ale ne-
podala žádné odůvodnění pro nesouhlas 
se záměrem. Důležitý zlom mohl nastat 

v  letech 2021 a  2022, kdy mezi městskou 
částí a společnostmi ČEPS a ČEZ Distribu-
ce probíhala náročná a složitá jednání. Po 
téměř roce trvání schůzek bylo dojedná-
no Memorandum o spolupráci při výstav-
bě sdruženého vedení, které mělo zajistit 
odstranění stávajícího vedení 110 kV v blíz-
kosti zástavby a jeho sdružení s nově plá-
novaným 400 kV. Pro městskou část zásad-
ní zlepšení situace, pro investora prodra-
žení záměru o nejméně 80 milionů korun. 
Návrh Memoranda byl předložen na zase-
dání zastupitelstva 28. února 2022, kde pro 
něj hlasovali ze subjektů tehdejší koalice 
pouze zastupitelé 184 00.cz a  zastupitelé 
VpCh a ODS se buď zdrželi nebo hlasova-
li proti návrhu.

Současné vedení městské části věnu-
je snaze zabránit obklíčení Dolních Cha-
ber dráty a sloupovím maximální prioritu 
a  nadále bude podnikat kroky k  ochraně 
zájmů občanů městské části.

redakce s přispěním KŠŠ

Kvalita vody ve Středním 
rybníce v chabrech
Kvalita a čistota vody je v dnešní době dis-
kutované téma nejen napříč odbornou ve-
řejností, ale kvůli teplému počasí i napříč 
celou společností. Pojem čistá voda, nebo 
ještě lépe čistý rybník, je ale přitom do-
sti relativní a každý si pod tímto pojmem 
představuje něco jiného. 

Na Středním chaberském rybníce v  le-
tošním roce došlo k  masivnímu nárůs-
tu vláknitých řas, které pokryly téměř ce-
lou hladinu. Rybník byl ale ve své podsta-
tě čistý, plný žab, čolků, vážek a dalších ži-
vočichů. Vláknité řasy potřebují ke svému 
rozvoji živiny a světlo. Díky čisté (průhled-
né) vodě, která ale obsahuje dostateč-
né množství fosforu a  dusíku, slunečným 
dnům a vysokým teplotám se řasám letos 

výjimečně dařilo. Jedná se o celkem běž-
ný jev, který nastane po delším vypuště-
ní rybníka a vyschnutí dna. Po několika le-
tech se průhlednost vody postupně snižu-
je a podmínky pro rozvoj řas se zhoršují. 
Čistá voda je v rybníce také proto, že zde 

nejsou vysazeny velké kaprovité ryby, kte-
ré ryjí do dna a vodu tak zakalí. Letos zde 
byli nasazeni pouze okouni, aby pomoh-
li s  likvidací invazního a pro naši přírodu 
velmi nebezpečného raka mramorované-
ho, kterého do rybníka vypustil nějaký ne-
zodpovědný chovatel. To byl také bohužel 
důvod, proč bylo nutno rybník v  posled-
ních letech opakovaně vypustit, což záro-
veň prodlužuje i dobu jeho stabilizace. 

Budeme-li chtít i nadále zachovat v ryb-
níce co nejčistší vodu plnou života, bude 
potřeba vodní rostliny z  rybníka mecha-
nicky odstranit, tak jako tomu bylo letoš-
ní rok. Bohužel „dobré rady“ typu vysaze-
ní různých druhů ryb tak, aby pomohly s li-
kvidací řas biologickou cestou, jsou zalo-
ženy na mylné představě – tímto typem řas 
se žádný druh ryb, a to ani dravých, neživí.

Odbor ochrany prostředí MHMP

Trakční měnírna: Kam s ní?
Plánovaná tramvajová trať přinese do Cha-
ber kromě kladů také záporné stránky pro-
vozu. Jedním z  nejdiskutovanějších bodů 
je umístění objektu trakční měnírny do 
úzkého oblouku ulic Obslužná a  Tušimic-
ká k patě náspu pod Ústeckou. Je s podi-
vem, že k nešťastně řešené poloze se v mi-
nulosti nikdo za MČ nevyjadřoval a ani s ní 
nebyla veřejnost seznámena.

Současné vedení MČ ve svých námit-
kách s  tímto umístěním nesouhlasí, ten-
to postoj podporují i vlastníci okolních ne-
movitostí. Požadavek zní jasně: přemístit 
budovu na jiné, vhodnější místo, kde její 
hmota o  rozměrech 12 × 24 metrů a  výš-
ce 5 metrů nebude nepříznivě ovlivňovat 
své okolí, nezabere izolační zeleň a nebu-
de vadit případná hluková zátěž z  chodu 
měnírny. 

Mají-li se podmínky rezidentů v  oko-
lí Ústecké ulice opravdu zlepšit, je tře-

ba objekty technické infrastruktury umís-
tit mimo zastavěnou oblast. Investor pro-
jektu Dopravní podnik hl. m. Prahy má na-
štěstí velký zájem, aby vznikající tramva-
jová trať a  její okolí splňovaly urbanis-
tické standardy 21. století, a  snaží se na-
šim požadavkům vyjít vstříc. V  čase uzá-
věrky tohoto čísla Zpravodaje ještě nebylo 
rozhodnuto, na které z vytipovaných míst 
bude trakční měnírna nakonec umístěna. 
Nejvíce nadějná se jeví poloha na protěj-

ší straně Ústecké, mezi silnicí a budoucím 
areálem golfového hřiště (na pozemku ve 
vlastnictví hl. m. Prahy), kde nebude vizu-
álně ani hlukově překážet. Doufejme, že 
i tuto část projektu dotáhneme do zdárné-
ho konce. Podněty a součinnost s občany 
nám k tomu výrazně pomáhají.

Stanislav Vyšín, 
předseda Komise stavební a dopravní
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V chabrech se nám všem 
může žít ještě lépe
Určitě jste všichni zaznamenali velký po-
krok při úklidu chaberských cest a chodní-
ků v poslední době. Konečně k úklidu mů-
žeme využít také nedávno zakoupený více-
účelový stroj. Chabry jsou ale velké a mož-
nosti pracovníků údržby omezené. Dostá-
váme podněty od občanů, abychom se po-
kusili apelovat na nás všechny k aktivnímu 

zapojení do úklidu kolem svých nemovi-
tostí, zejména pak přilehlých chodníků, na 
které často spadá vše možné právě z na-
šich zahrad. Netrvá nijak dlouho ostříhat 
přečnívající větve a zamést popadané jeh-
ličí, šišky apod. Už jsem o tom v minulos-
ti psal, a zvlášť nyní, před blížícími se pod-
zimními měsíci, bych se s  touto prosbou 
rád připomněl. Pojďme se společně zapo-
jit a nečekat alespoň kolem svých domů na 
to, až tam uklidí radnice.

A na závěr bych rád zopakoval žádost, 
abychom se v neděli věnovali rodině, spor-
tu a/nebo odpočinku a v tento den nese-
kali trávu hlučnými sekačkami ani nepro-
váděli jiné hlučné práce jako například ře-
zání dřeva motorovou pilou. Zkusme si užít 
konec týdne v klidu a pohodě.

Josef Doležal, 
předseda Komise životního prostředí

Pozvánka 
pro příznivce pořadu 
Krása zralého věku

Hosté: 
Libuše Švormová, 
Naďa Konvalinková 
a Hanka Křížková

Věřte, nevěřte, od naše-
ho loňského podzimního setkání nás té-
měř na den dělí jeden rok – 365 dní. Každý 
jeho den byl jiný, originální. A každý jeden 
z nás v něm prožil a zažil situace a chvíle, 
kterými měl projít. Dočkali jsme se! Ano, je 
tady další díl komponovaného pořadu. Po-
zvání přijaly dámy, které dlouhodobě roz-
dávají radost a  těší naše srdce. Sejdeme 

se ve čtvrtek 21. září 2023 v čase od 14:30 
hodin v  komorním sále. Přijměte pozvá-
ní a potěšme se vzájemně naší společnou 
přítomností v energiích, které nám přine-
sou radost a dodají sílu i optimismus. Chy-
bět nebude malé občerstvení a  sklenka 
dobrého vínka na svlažení. Na všechny se 
těší autorka pořadu, která děkuje vedení 
městské části za součinnost. Přijďte, bude 
to krásná jízda!

Rezervace: Jitka Goldsteinová, 
tel.: 283 852 858, mob.: 604 976 653. 

Mgr. Hana Marie Kunešová

Setkání se seniory:
Kavárnička i jubilanti 
I s příchodem podzimních měsíců trvá aktivita kulturní a sociál-
ní komise. V září pokračuje tradiční Kavárnička – setkávání našich 
seniorů a seniorek nad šálkem teplého nápoje v prostorech Kul-
turního centra Chaberského dvora. 

Na úspěšnou červnovou návštěvu Senátu ČR pak v rámci Ka-
várničky navážeme říjnovou prohlídkou budovy České televize 
na Kavčích horách. Přesný termín exkurze doladíme během září, 
stejně jako nabídku přednášek a dalšího programu Kavárniček.

Příjemnou činností je i  roznos gratulací našim jubilantům 
a oslavencům z  řad starších spoluobčanů. Není nad osobní se-
tkání a pár slov při předání obálky s přáním a peněžní poukázkou 
coby pozorností od městské části.

Po prázdninách se sejdeme tradičně první a  třetí středu  
6. a 20. září od 14:30 hodin.

Stanislav Vyšín, 
1. místostarosta MČ  Vstupné 200 Kč, předprodej v Kc chD, prodej na místě. 
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Obnovené zebry v ulicích
Od září bude v městské části zářit 19 ob-
novených přechodů (u MŠ Beranov, u  zá-
kladní školy, před úřadem, na křižovatkách 
ulic Pod zámečkem/Doksanská a Osecká/
Kobyliská, před fitness v Nových Chabrech,  
všechny přechody na Ústecké). Radni-
ce v  létě zadala jejich opětovné vyznače-
ní pro zvýšení bezpečnosti především pro 
malé i velké školáky, kteří po prázdninách 
zasednou do lavic.

redakce

Odběr vzorků navlhlé podlahy  
v tělocvičně ZŠ

V  tělocvičně chaberské základní ško-
ly a u stropu tamní jídelny probíhal ve 
středu 26. července odběr vzorků ma-
teriálu, aby se zjistila příčina vzniklé 
vlhkosti a následného vzedmutí podla-
hy. Její povrch musel být vzápětí roze-
brán a sejmut, aby mohlo dojít k  řád-
nému vysušení. Reklamaci dodavatel-
ská firma PKS stavby neuznala, a pro-
to městská část čeká na znalecký posu-
dek, aby mohla podniknout další kro-

ky. Optimistický termín obnovy provozu je začátek listopadu, ne-
lze však v tuto chvíli nic slíbit. Snad nenastanou komplikace a dě-
ti se do tělocvičny opět brzy vrátí.

redakce

Práce na golfu v chabrech
Vážení čtenáři Chaberského zpravodaje,

je na čase seznámit vás po delší době 
s  dalším vývojem prací spojených s  rea-
lizací golfu v  Dolních Chabrech. Ačkoli si 
v  létě obvykle většina lidí vybírá dovole-
nou, v areálu budoucího golfu se věci stá-
le posouvají vpřed. 

V  první řadě se dokončuje stabilizace 
tělesa bývalé skládky TKO, aby byl v dosta-
tečné vrstvě skryt komunální odpad, kte-
rý v některých místech stále vystupuje na 
povrch. V souběhu s těmito pracemi probí-
há modelace terénu, zpevňování a zhutňo-
vání podloží. Začala také likvidace starého 
a nefunkčního oplocení a příprava pro vy-
budování nového a probíhá rekonstrukce 
odvodňovacích příkopů, tedy jejich výmě-
na či zprůchodnění. Obecně je problema-
tika hospodaření s vodou pro Golf Chab-
ry naprosto zásadní. Mnoho hřišť se potý-
ká s  jejím nedostatkem a postupným vy-
sycháním ploch. Pro nás je hospodaření 
s vodou prioritou a budeme se snažit vy-
budovat takové řešení, které umožní za-
chycovat maximální množství dešťových 
srážek do akumulačních nádrží. V této sou-
vislosti probíhají přípravné práce pro je-
jich vybudování. Vodu z  hlubinných vrtů 
a srážkovou vodu pak využijeme na zavla-
žování golfového hřiště. Pro projekt golfu 

se také počítá s vybudováním čtyř vodních 
ploch, které by měly zajišťovat dostateč-
nou kapacitu, aby umožnily provoz hřiště 
i  během nejteplejších a  nejsušších měsí-
ců v roce.

Souvisle také probíhá recyklace již pou-
žitých materiálů a jejich třídění na jednot-
livé frakce, které budou využity pro výstav-
bu konstrukcí golfového hřiště. K tomu po 
vybudování a úspěšné kolaudaci křižovat-
ky Ústecké ulice s Obslužnou navazujeme 
při vjezdu do areálu s přípravou příjezdové 
komunikace a  vybudování parkoviště pro 
návštěvníky areálu.

Mnoho již bylo vykonáno, celkem dost 
práce nás však ještě čeká. Ačkoliv myšlen-
ku přeměny bývalé skládky TKO na areál 
sloužící ke sportu a rekreaci v obecné rovi-
ně podporují téměř všichni, v rovině prak-
tické je to již mnohem složitější. Držte nám 
palce.

Golf Chabry s.r.o. 

Zapojte se do 
Říjnové výzvy
Dvakrát ročně probíhá 
krokové zápolení, jehož je naše městská část od samého začát-
ku účastna. V Dubnové výzvě jsme díky vám obsadili mezi městy 
a obcemi neuvěřitelné čtvrté místo. Podaří se nám tento úspěch 
zopakovat také na podzim?

Zapojte se s námi. Motivujte se k pravidelné aktivitě, zapisuj-
te ušlé či naběhané kilometry, podpořte městskou část v soutě-
ži obcí a navíc můžete závodit s přáteli a dalšími Chaberáky o to, 
kdo za pohyb získá víc bodů. Účastnit se mohou jednotlivci (od 
šesti let), týmy  – nejlépe mezigenerační, partneři, firmy i  školy. 
Stačí se přihlásit na www.desettisickroku.cz.

Dolní Chabry jsou stále partnerským městem výzvy. První tři 
v ženské a mužské kategorii s největším počtem bodů a nejlep-
ší tým i  tentokrát odměníme. Na webových stránkách www.de-
settisickroku.cz naleznete vše o projektu včetně pravidel soutěže.

redakce

6 6Z městské části



Ráda bych Vás informovala ve věci veřej-
né zakázky na projekt energeticky úspor-
ných řešení v mateřských školkách, kterou 
jsme opakovaně veřejně vyhlásili v květnu 
tohoto roku. Na základě došlých nabídek 
byla výběrovou komisí vybrána nejvýhod-
nější nabídka společnosti ARTENDR s. r. o. 
Administraci veřejné zakázky pro nás dělá 
externí administrátor, celý proces probíhá 
transparentně v  národním elektronickém 
nástroji pro zveřejňování zakázek NEN. 
V  rámci transparentnosti a  otevřenos-

ti jsme nemohli ignorovat některé obavy 
a informace, které se objevily v souvislos-
ti s touto společností v médiích. Konkrét-
ně se jedná o její napojení na ČSSD a pana 
Ratha a soudní spory ve Žlebech a v Úště-
ku. Vedle těchto článků za společností sto-
jí spousta získaných dotací a  zkušeností 
celého týmu. Požádala jsem proto majite-
le společnosti o oficiální stanovisko k těm-
to nařčením, a byť je objasnil, rozhodla se 
společnost ARTENDR s. r. o. z důvodu pro-
jevené nedůvěry ze soutěže odstoupit. Na 

zářijovém zastupitelstvu tak bude zakázka 
buď opět zrušena nebo bude rozhodnuto 
o vyloučení tohoto účastníka a v případě 
trvajícího zájmu uzavřena smlouva s dru-
hým v  pořadí. Děkujeme především ředi-
telkám MŠ, které se na projekty úspor opa-
kovaně těšily, ale i Vám za trpělivost a po-
chopení. 

Kateřina Šilhová Šafránková, starostka MČ

Změna územního plánu
Jsme rádi, když usilovná práce přináší 

výsledky. Již v roce 2021  jsme Vás informo-
vali, že spolu se zastupiteli ODS jsme za-
dali přípravu podkladů pro změnu územ-
ního plánu (ÚP) na pozemcích bývalé ci-
helny, hřbitova a pozemcích pod garážemi 
u fotbalového hřiště. Nyní již víme, že změ-
nu ÚP Zastupitelstvo Prahy v květnu 2023 
schválilo. Těšit se tak můžeme na rozšíření 

sportoviště hned vedle oblíbeného fotba-
lového areálu SK Dolní Chabry.

Některé věci prostě potřebují svůj čas 
a  je dobré si na ně počkat. Ačkoliv archi-
tekti na přípravě podkladů ke změně ÚP 
začali pracovat již v roce 2021, první vidi-
telné změny jsou až nyní. Těší nás, že naše 
práce přináší své plody a Chaberákům za-
jistí další tolik potřebné místo pro spor-
tovní vyžití. 

Doufáme, že současné vedení MČ DCH 
zvládne vyřešit smluvní vztahy s  pronají-
mateli garáží a  oblíbené místo, jakým je 
Chaberská Pergola, fotbalový areál SK DCH, 
přilehlá hřiště a dětmi milované trampolí-
ny se rozšíří o nové sportovní plochy.

zastupitel Martin Knížek

Manipulace veřejné zakázky nebo jen ne-
způsobilost vedení naší obce?

Způsob výběru dodavatele energetic-
ky úsporných opatření pro tři MŠ v  DCH 
proběhl poněkud zvláštně. Za pouhé 3 
týdny od usnesení rady č. 181/23/RMČ ze 
dne 24. 5. 2023 byl vybrán paní starostkou 
a místostarostou Vyšínem dodavatel spol. 
Artendr s.r.o., jež měla zakázku provést za 
1.800 000,– Kč bez DPH. Výzva k podání na-
bídek byla zveřejněna 30. 5. 2023 s tím, že 
konečná lhůta pro podání nabídek byla 
stanovena pouze do 13.  6.  2023. Nabíd-
ky v krátké lhůtě tak stihly doručit jen fir-
my Artendr s.r.o. a TrueVestment s.r.o., obě 
stejně dne 12. 6. 2023. Jejich otevření a do-

končení proběhlo dle předložených pro-
tokolů 14.  6.  2023 v  9:00. Ještě ve stejný 
den v 17:09 byl návrh usnesení prosazují-
cí schválení výběru spol. Artendr s.r.o. ro-
zeslán zastupitelům jako podklad k hlaso-
vání na jednání zastupitelstva. To se při-
tom konalo téhož dne hned v 18:00, a to, 
přestože podle jednacího řádu zastupitel-
stva, mají být materiály k projednání roze-
slány nejpozději 7 dní před zasedáním, aby 
se s nimi zastupitelé mohli dostatečně se-
známit. V  průběhu jednání zastupitelstva 
se díky zhodnocení námi přizvané nezávis-
lé energetické expertky ukázalo, že vysou-
těžená výše zakázky, kterou vedení MČ na-
vrhlo ke schválení, je značně nadhodnoce-

ná. Zároveň ale po rychlé kontrole, kterou 
provedl během projednávání bodu Milan 
Golas (ODS), vyšla najevo závažná skuteč-
nost, že jednatel firmy Artendr s.r.o. Marek 
Semerád v minulosti spolupracoval s Da-
videm Rathem a figuruje v případech pro-
blémových dotací. Až po tomto upozorně-
ní navrhla starostka schválení spolupráce 
s  kontroverzním subjektem z  jednání za-
stupitelstva stáhnout. Jsme přesvědčení, 
že vedení MČ by u  takto významných za-
kázek mělo příště postupovat profesionál-
ně, dodržovat předpisy a především chrá-
nit zájmy obce. 

Ludmila Urbanová

Příspěvky zastupitelŮ
Chaberáci,

rád bych vás informoval ohledně čin-
nosti městské části v  rámci sportu a vol-
ného času. 

– Projekt „Trenéři do škol“
V  rámci výzvy MHMP jsme jako měst-

ská část podali žádost na projekt zkvalit-
nění výuky tělesné výchovy na základních 
školách. Finanční prostředky se nám poda-
řilo získat. S realizátorem projektu „Trené-
ři do škol“ mám osobně bohaté zkušenos-
ti a dobrou zpětnou vazbu nejen od ředi-
telů ZŠ a trenérů v projektu působícím, ale 
především od dětí. Jsem rád, že jsme s ve-
dením školy našli průsečík a od letošního 
roku bude projekt na chaberské základ-
ní škole. Více o projektu si můžete najít na 
webových stránkách treneriveskole.cz. Vní-

mám potřebu děti rozhýbat, po covidové 
izolaci si mnoho z nich uvědomilo, že sport 
vlastně k životu nepotřebují a našly si jiné 
využití volného času. Věřím, že projekt při-
vede děti i mimo školu do nějakého spor-
tovního klubu či kroužku a  sport se opět 
stane jejich zábavou.

– Projekt „ZETA“ v koordinaci s develo-
perem STARGROUP

Podařilo dotáhnout k  podpisu doda-
tek smlouvy č. 5 s  developerem, čímž se 
developer zavazuje vybudovat sportoviš-
tě na ploše 3500 m2 v Nových Chabrech. Je 
to výborná příležitost mít dostupné, nové 
a moderní sportoviště nejen pro obyvate-
le Nových Chaber, ale pro všechny Chabe-
ráky. Jednání o podobě sportoviště již pro-
bíhají a pro veřejnost bude developer při-

pravovat společně s námi tři návrhy. O ko-
nečné podobě budou rozhodovat obyvate-
lé Chaber, a  to veřejným hlasováním. Vě-
řím, že se zapojíte všichni a vybereme tu 
nejlepší variantu. 

– Projekt „STAVEG“ v  koordinaci s  SK 
Dolní Chabry

Podařilo se nám dosáhnout doho-
dy s  vlastníky garáži na pozemcích MČ. 
Tato dohoda upravuje ukončení nájmu 
k 31. 3. 2025 a následný převod garáží na 
MČ za 1 Kč. Paralelně s  tím bude připra-
vujeme projekt ke stavebnímu povolení 
ve spolupráci s SK Dolní Chabry a rodinou 
Malých. O vývoji projektu vás budeme dále 
informovat.

Hezký start nového školního roku.
Vojtěch Pavlík, zastupitel MČ

Milí Chaberáci, doufám, že jste si v létě 
užili kromě odpočinku a slunce také zába-
vy a sportu. Na zábavu hned v září navá-
žeme sousedskými slavnostmi Zažít měs-
to jinak, které jsem před šesti lety přines-
la i  k  nám do Chaber. A  aby nám i  sport 

v Chabrech nadále vzkvétal, nezapomeňte 
nám prosím pomoci vybrat podobu spor-
toviště v Nových Chabrech! 

Nás čeká v  září jednání zastupitelstva 
a  také dál naplno pokračují rozběhnu-
tá jednání a projekty, tak naplno do toho! 

Školákům přeju zábavu ve škole v novém 
školním roce (aspoň třeba o přestávkách), 
rodičům a učitelům veselou mysl plus že-
lezné nervy a všem nám společně krásné 
září! 

Barbora Floriánová, místostarostka MČ
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Pozvánka na výstavu obrazů

MYMMystic Moments
by pavliš

5.9. - 30.9.2023
Kulturní centrum Chaberský Dvůr

Hrušovanské nám. 253/5
Praha - Dolní Chabry

www.pavlisgalerie.cz

Výstava: Pavlína Pavliš „Mystic Moments“ 
5.–30. 9. 

cestička za pohádkou 
Ve Velkém sále bylo krátce před prázdninami opět veselo! Na 
pozvání KC CHD vystoupila Jana Rychterová, moderátorka roz-
hlasové stanice Českého rozhlasu Rádia Junior, a  Jiří Kohout 
s pořadem Cestička za pohádkou, který navštívily tři první tří-
dy a jedna druhá. Děti se střídaly na podiu v mnoha pohádko-
vých rolích a všichni jsme si pak společně od podlahy zazpíva-
li. Kdo se chce příště přidat je zván na Den otevřených dveří KC 
a knihovny v sobotu 7. října odpoledne, kdy bude Jana Rych-
terová opět šířit dobrou náladu s pořadem Zpívací písničky. 

Vstupte do světa „Mystic Moments“ umělkyně Pavlíny Pavliš, 
kde se surrealismus a symbolismus střetávají s každodenním 
životem. Její umění zachycuje běžné okamžiky, ale s  hlubo-
kým duchovním poselstvím. Posuňte se za hranice viditelné-
ho a otevřete dveře k nekonečným možnostem vnitřního svě-
ta a vnímání reality. Přijďte se nechat unést na cestu plnou 
zázraků a hlubokých emocí a najděte inspiraci ve víru mysti-
ky a spirituality.

Dvorečky pro nejmenší

Po prázdninách opět zveme maminky a jejich ratolesti na do-
polední setkávání na Dvorečku. Každé úterý od 9:30 začíná do-
polední program pro děti ve věku 2–4 roky a jejich doprovod, 
které se chtějí naučit říkadlům a písničkám za doprovodu hu-

debních nástrojů. V  pestrém programu nechybí protahovací 
cvičení ani oblíbená výtvarná dílna. Bačkůrky, svačinku a dob-
rou náladu s sebou. Od 12. září se na vás v přízemí knihovny tě-
šíme spolu s lektorkou Lucií Šulcovou.

K o n t a k t
283 852 858 | 604 976 653 | www.kulturachaberskydvur.cz 

chaberskydvur@dchabry.cz | knihovna@dchabry.cz.

Provoz galerie a knihovny je po dobu akcí pořádaných
v prostorách Kulturního centra chD omezen.

během akcí se mohou pořizovat zvukové a obrazové záznamy určené k propagaci knihovny.

Z Á Ř Í   2 0 2 3

5.–30. 9. 
VÝSTAVA: PAVLÍNA PAVLIŠ: MySTIc MOMENTS
výstava obrazů

Každé úterý 9:30–11:00, Dvoreček 
Dopolední program pro nejmenší s tvořením, písničkami a hraním
Vstupné 50 Kč. FB: „Dvorečky Chaberský dvůr“

6. 9. st 14:30, Kavárnička chaberský dvůr
Posezení u kávy a čaje
Pořádá Kulturní a sociální komise

7. 9. Čt, Den otevřených dveří knihovny a Kc chD

20. 9. st 14:30, Kavárnička chaberský dvůr
Posezení u kávy a čaje
Pořádá Kulturní a sociální komise

21. 9. čt 14:30, KRÁSA ZRALÉhO VĚKU
Hosté: Libuše Švormová, Naďa Konvalinková a Hanka Křížková
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za kulturní dvoustranu Alena Wachtlová, Jitka Goldsteinová

V průběhu léta jste mohli v Chaberské Per-
gole navštívit celkem třikrát letní kino zcela 
zdarma díky podpoře městské části. Promí-
tané filmy jste si vybrali sami v rámci anke-
ty na sociálních sítích, a tak jste zhlédli čes-
kou komedii Buď chlap s  Jakubem Pracha-
řem, americký akční film Top Gun: Maverick 
s Tomem Cruisem a dobrodružnou komedii 
Ostrov s Jiřím Langmajerem a Janou Plodko-
vou. Za městskou část děkujeme všem, kte-
ří jste do chaberského letního kina dorazili. 
Věříme, že jste si i přes ne vždy příznivé po-
časí promítání užili, a budeme se těšit opět 
za rok.

redakce, foto: Facebook Chaberské Pergoly

chaberské letní kino

OTEVÍRAcÍ DObA

P O  Z AV Ř E N O
Ú T  1 1 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 . 0 0
S T  1 0 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 . 0 0

Č T  1 0 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 : 0 0
PÁ  0 8 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 6 : 0 0
S O  1 0 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 : 0 0
N E  Z AV Ř E N O

chAbERSKÁ KNIhOVNA

VÝbĚR Z Knižních novinEk VÝbĚR Z NovinEK pro děti

V  rámci celorepubliko-
vého Týdne knihoven le-
tos opět chystáme Den 
otevřených dveří knihov-
ny a  KC. Na zábavné od-
poledne jste zváni v  so-
botu 7.  října. Chybět ne-
bude pohádka ve Velkém 
sále, malování na obli-
čej a  pestré worksho-
py. Program zpestří hu-
dební vystoupení zpěvač-
ky Jany Rychterové s vtip-
nými písničkami pro děti 
a komiksová soutěž s od-
měnami od Nakladatel-
ství CREW. Po celou dobu 
bude probíhat charita-
tivní bazar knih pro Lin-
ku bezpečí. Těšíme se na 
milé setkání s  příznivci 
knihovny a  zároveň zve-
me všechny ostatní, kte-
ří si k nám ještě cestu ne-
našli. V sobotu 7. října od 
14:00 jsou naše dveře ote-
vřené!

Pozvánka na den otevřených dveří 7. října
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Štafetový kolík – tři otázky 
pro Terezii Šimáčkovou
Přestávka po letním čísle je za námi 
a  máme tu další nominaci. Iva Horáčko-
vá předala štafetu lektorce jógy Terezii Ši-
máčkové, rodačce z  pražských Vinohrad, 
která od konce studií francouzštiny a dě-
jin umění bydlí v  Dolních Chabrech. Bez-
mála 15 let se věnuje józe a jako lektorku 
jste ji mohli poznat v Chabrech, Ďáblicích 
nebo Holešovicích.

Co tě vedlo k tomu, aby ses stala lektor-
kou jógy? Tvoje lekce jsou velmi oblíbené, 
kolik času věnuješ přípravě?
V úplném začátku mě k józe popravdě při-
vedly zdravotní komplikace po naroze-
ní dětí, hledala jsem jakoukoliv příleži-
tost se smysluplně, pravidelně a  zdravě 
hýbat. Možná kdyby tenkrát byla v dosahu 
možnost věnovat se kickboxu, dopadlo by 
všechno jinak. 

První lekce v  Yogacentru v  Ďáblicích 
rozhodla o mém dalším směřování. Hned 
v následujícím roce jsem absolvovala kurz 
pro lektory hatha jógy a od té doby jsem 
prošla mnoha dalšími kurzy, nyní je to Kurz 
jógové filosofie, etiky a  jógové terapie na 
FF UK.

Měla jsem velké štěstí, že jsem se moh-
la vždy věnovat tomu, co mi bylo lidsky 
blízké – těhotenské józe, józe pro děti, Yin 
józe. Nejvíce mě asi ovlivnil kurz vinyasa 
jógy v indické škole Sampoorna v Goa.

Jsem velmi vděčná, že jsou mé lekce ob-
líbené, děkuji, Ivo, za tuto otázku. Potká-
váme se na józe s mnoha klientkami, ka-
marádkami už velmi dlouho, těší mě však 
i  každý nový zájemce, popravdě téměř 
vždy je to zájemkyně. Jsem ráda, když při-
jdou i podruhé.

Na každou lekci se připravuji, někdy 
kratší dobu, někdy déle, jógová literatu-
ra zabírá v mé knihovně významné místo. 
Ráda se ovšem inspiruji i na hodinách ji-
ných lektorů, pokud mi vyjde volná chvil-
ka. Zajímá mě hodně anatomie jógy, pro-
to lekce často zaměřuji podle konkrétních 

částí těla, většinou problematických pro 
klienty na hromadných i soukromých lek-
cích, nejčastěji záda, kyčle, ramena. To sa-
mozřejmě souvisí se způsobem života, kte-
rý většina z nás vede. 

Při lekcích se věnujeme i  pranayamě, 
tj. dechovým technikám, okrajově medita-
ci, relaxaci. Zdravotní aspekt je pro mě při 
cvičení jógy nejdůležitější.
Čemu se věnuješ nejraději ve svém volném 
čase?
Kromě jógy nejraději cestování. Z posled-
ní doby mám nejintenzivnější zážitky z Is-
landu nebo Thajska, ale i z krátké návštěvy 
městečka Bodo v Norsku za polárním kru-
hem, tam bych se moc ráda vrátila a na-
vštívila i  Lofoty, to je sen! Miluju choze-
ní po horách, na zdolání vrcholu Triglav 
(2 864 m n. m.) jsem pyšná. Zajímá mě vý-
tvarné umění, literatura, divadlo, kino. 
Právě jsem se vrátila ze Slavonice FESTU, 
kde jsem byla už podesáté. Tam si užívám 

úžasnou kombinaci výstav – loni Jaroslav 
Róna, filmů – zvládáme i čtyři za den, při-
čemž tentokrát u mě bodoval Bullet Train, 
a koncertů – letos výborný M.T.O. nebo Iva 
Bittová. Bez podpory chaberských kamará-
dů by to ale nebylo ono.
Máš v  Chabrech a  okolí svá oblíbená zá-
koutí, třeba i na cvičení?
V Chabrech vedou moje procházky, větši-
nou se psem, nejčastěji směrem k Vltavě. 
Tam ráda i  jezdím na kole či kolečkových 
bruslích, dokonce jsem tam vloni pod ši-
rým nebem vedla i lekce.

Moje jógová praxe probíhá tam, kde 
zrovna jsem, pro cestovní podložku najdu 
v kufru místo vždy.

Nominace do příštího čísla:   
Matěj Pošta

Inzerce
 

Prosíme inzerenty, 

aby inzeráty posílali
 

na adresu 

inzerce@dchabry.cz
 

nejpozději do 15. dne v měsíci.

redakce

IN
ZE

RC
E

10 10Téma | Inzerce



Podařilo se 
společnými silami
Dlouho plánované opravy havarijní zdi 
u  kostela Stětí sv. Jana Křtitele v Dolních 
Chabrech proběhly začátkem léta toho-
to roku. I přes nelehké shánění financí se 
společné dílo podařilo a  výsledná práce 
stavební firmy vypadá opravdu skvěle.

Již několik let hrozilo zřícení části opu-
kové ohradní zdi na jihozápadní straně 
areálu kostela. Po podrobné prohlídce se 
zjistilo, že zchátralá zeď, která navazuje na 
zvonici ze 17. století, bude vyžadovat do-
konce celkovou přestavbu. 

Pro nedostatek financí byly opravy roz-
děleny na dvě části. První fáze oprav pro-
běhla již před dvěma lety. Letos na pře-
lomu června a  července pak byly opravy 
po dalších finančních nesnázích nakonec 
zdárně dokončeny. 

Stavební technik z Arcibiskupství praž-
ského (dále AP) David Dlabal zažádal 
o  grant Magistrát hl. m. Prahy a  havarij-
ní program Ministerstva kultury. Získat se 
však podařilo pouze druhý uvedený, a  to 

v částce 400 tisíc korun. A tak chyběla při-
bližně polovina financí z  celkového roz-
počtu 804 288 korun. Navíc u  chaberské 
pamětihodnosti je povinný archeologický 
průzkum, který není možné pokrýt z gran-
tů. Ten byl vyčíslen na 59 tisíc korun z cel-
kové částky.

S  vážným zájmem dotáhnout opravy 
zdi do zdárného konce se sešli starostka 
městské části Praha-Dolní Chabry Kateři-
na Šilhová Šafránková, farář prosecké far-
nosti Petr Havlík, stavební technik AP Da-
vid Dlabal a  členové Občanského sdru-
žení na ochranu památek v  Dolních Cha-
brech (dále OSOP). Společně se dohodli, 
že na tuto akci přispějí všechny zmíněné 
strany. Prosecká farnost k získanému gran-

tu připojila 295 288 korun, archeologický 
průzkum pod zdí přislíbila financovat MČ 
a OSOP vyčlenilo částku 50 tisíc korun.

Práce se tak mohly uskutečnit a  roz-
padající se ohradní zeď byla zachráně-
na. Stavební technik AP přislíbil pokračo-
vat v opravách kulturní památky i v příštím 
roce. Tentokrát se zaměří na zabezpečení 
statiky samotného kostela. 

Je skvělé, když se podaří společná spo-
lupráce na opravách historických staveb, 
které v  obci zanecháme i  dalším genera-
cím. Poděkování náleží i  všem ochotným 
lidem, kteří pomáhají buď přímo příspěvky 
na konto, nebo při akcích OSOP.

Za OSOP v Dolních Chabrech 
Jana Snížková
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Svatý Václav
Vážení a milí čtenáři Chaberského zpravo-
daje, v měsíci září slavíme slavnost našeho 
národního světce a  patrona, sv. Václava. 
Jedná se o postavu dobře známou. Přesto 
se ale v průběhu dějin stávala předmětem 
necitlivé manipulace. Za všechny jmenuj-
me protektorátní nacistickou propagandu, 
která světce líčila jako moudrého panovní-
ka, jenž uznal nadřazenost germánské rasy 
souhlasem s podrobením Říši. O co šlo?

Již od dob Spytihněva  I. byla zahranič-
ní politika českého knížectví orientová-
na na Bavorsko jakožto hlavního spojence 
po zániku Velké Moravy. V této době však 
probíhal souboj mezi Sasy a Bavory o vůd-
čí roli ve vznikající Říši. Do tohoto sporu 
česká knížata nechtěla nijak aktivně vstu-
povat, a  tak se podpora Bavorska proje-
vovala placením pravidelného poplatku. 
Kníže Václav však dosavadní přemyslov-
skou politiku naprosto obrátil, když na-
vázal osobní přátelství se saským králem 
Jindřichem I. Ptáčníkem. Později následo-
val příklon knížectví českého k  Sasku ja-
kožto k hlavnímu spojenci. Toto Václavovo 
rozhodnutí bylo naprostou antitezí politi-
ky jeho matky Drahomíry a vyvolalo znač-
ný odpor u významné části české šlechty.

Pokud jde o  mírový poplatek (tribut) 
Jindřichovi  I., existoval již od dob Karla 
Velikého (resp. jeho syna Pipina), jak do-
svědčuje Karlův životopisec Einhard i náš 
Kosmas. Tato „daň z míru“ znamenala, že 
slabší země se mohla vyhnout válečné-
mu střetu se silnějším soupeřem, ale ne-
šlo o žádný potupný svazek. Placení tribu-
tu bylo na čas přerušeno začleněním Čech 
do Velké Moravy a rozpadem Francké říše. 
Od doby Spytihněva I. však došlo k obnově 
poplatku a  jeho vyplácení bavorským vé-
vodům. Charakter tributu však nenasvěd-
čoval tomu, že by šlo o vyhnutí se střetu 
se silnějším soupeřem, byl to jen konkrét-
ní projev podpory spojence. Spojení oso-
by sv. Václava s  nesmyslným zavedením 
poplatku má na svědomí František Palac-
ký, který si patrně špatně vyložil jisté zprá-
vy saské Widukindovy kroniky. Považovat 
kvůli tomu našeho patrona za zbabělce by 
bylo zavádějící. Kdyby totiž nic neudělal, 
způsobil by dvojí podřízenost Čech: nejen, 
že bychom stejně spadali pod formující se 
impérium, ale navíc bychom v  jeho rámci 
tvořili pouze nepatrnou a  bezvýznamnou 
periferii Bavorska, jež v soupeření o vůd-
covství zaostalo za Saskem. Václav svým 
přátelstvím s císařem Jindřichem a stejný-
mi názory na koncepci říšské politiky vydo-
byl českému knížectví důstojné postavení 
a suverenitu v rámci rodící se univerzální 
říše západního křesťanstva. Tribut tak na-
bývá nového významu: je zárukou české 
samostatnosti v rámci budoucí Svaté říše 
římské a přátelského vztahu s ní. V této li-
nii pak pokračovali Václavovi nástupci, jak 
o tom svědčí písemné potvrzení této kon-
cepce ve Zlaté bule sicilské či Zlaté bule 
Karla IV., ale to už je jiný příběh.

P. Petr Havlík
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Myslivost:  
Vypouštění bažantů
Nejpočetnější drobnou zvěří v našich ho-
nitbách je zvěř bažantí. I když nepatří mezi 
původní druhy (pochází z  Malé Asie), vli-
vem příznivých přírodních podmínek a lid-
ské péče, se stala již od 14. století velmi 
rozšířenou. 

Rozlišujeme divoký, polodivoký a krotký 
způsob chovu bažanta. Při divokém cho-
vu příliš nezasahujeme do životního cyklu 
zvěře a soustřeďujeme se na ochranu před 
predátory, přikrmování a ochranu přírod-
ního prostředí v honitbě. Polodivoký chov 
se dnes věnuje většinou líhnutí vajec z vy-
sečených či jinak ohrožených hnízd v umě-
lých líhních a následné vracení bažantů do 
přírody.

Krotký (umělý, farmářský) chov je za-
ložen na chovném hejnu, které je tvoře-
no pouze krotkou zvěří komorovanou přes 
zimu ve venkovních voliérách. Na jaře se 
zvěř rozdělí do tzv. ostruháren (voliér), kde 
je v určitém poměru samčí a samičí zvěř. 
Zde slepice snášejí vejce, která se pravi-
delně sbírají a umisťují do elektrické líhně. 
Vylíhnutá kuřata se dále odchovávají ve 
výbězích s umělou kvočnou, což je tepel-
ný zářič. Dříve se k tomuto účelu používaly 
též přirozené (živé) kvočny, slepice malých 
plemen. Ve stáří deseti týdnů se bažantí 
kuřata vypouštějí do přírody, protože jsou 
již samostatná. Nejdříve se však na několik 

dní umisťují do aklimatizačních voliér, aby 
si zvykla na okolní prostředí a teprve pak 
se vypouštějí do volnosti. Po určitý čas se 
jim v místě vypuštění předkládá oblíbené 
granulované krmivo a voda.

V  našem mysliveckém spolku jsme 
praktikovali různé způsoby odchovu ba-
žantů. Před lety jsme nakupovali několi-
kadenní kuřata, která jsme až do vypuště-
ní drželi v odchovně v Přemyšlení. Odchov-
na byla vybavena tepelnými zářiči, krmít-
ky, napáječkami a  venkovními voliérami. 
Tímto náročným způsobem jsme zazvěřo-
vali honitbu, i když bažantí zvěře z divoké-
ho chovu bylo v revíru stále dost. Doba se 
však změnila. Odchovnu jsme zrušili a ba-
žantí zvěře v  přírodě rapidně ubylo. Aby-
chom udrželi tuto krásnou zvěř v revíru, šli 
jsme cestou nákupu dospělé zvěře. Jedna-

lo se o slepice a kohouty z chovného hej-
na, které bylo základem krotkého chovu 
v bažantnicích. Po snůšce vajec se chovné 
hejno rozprodávalo do jednotlivých mys-
liveckých spolků. V  těchto honitbách byly 
slepice ještě schopny zahnízdit a  vyvést 
kuřata, a tak posílit stavy stávající divoké 
populace bažanta. 

Tak jako v  několika posledních letech 
jsme i  letos pokračovali v  ještě jiném 
osvědčeném způsobu odchovu. Z Bažant-
nice Ploužnice jsme zakoupili 110 ks vět-
ších již osmitýdenních kuřat, která jsme 
umístili do aklimatizačních voliér a  ná-
sledně vypustili v chaberské, zdibské, kle-
canské a řežské části naší honitby. V tom-
to způsobu zazvěřování chceme pokračo-
vat i nadále.

Ing. Jindřich Trpák 
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Zahradní slavnost  
ZŠ Dolní chabry

Ve středu 21.  června  2023 proběhla opět 
dle tradic zahradní slavnost v naší základ-
ní škole. Po slavnostním zahájení se usku-
tečnila různá vystoupení dětí: zpěv, taneč-
ky, básničky a další zajímavé scénky, které 
připravily paní učitelky společně s dětmi.

Mezi stromy se mezitím objevily po-
choutky všeho druhu, návštěvníci mohli 
ochutnat i pečenou šunku.

I když se slavnost musela kvůli nepříz-
ni počasí přestěhovat do budovy, nikoho 
to neodradilo a program vesele pokračo-
val dál.

Krásně jsme se rozloučili se školním ro-
kem.

Eva Blahušová

Rozloučení s předškoláčky

Tak ještě malou vzpomínku na závěr škol-
ního roku, kdy jsme se loučili s  našimi 
předškoláčky.

Nyní jsou to již školáci a my z naší Po-
hádkové školičky jim přejeme na další ces-

tu životem hodně veselých a šťastných dnů 
v doprovodu samých dobrých lidí a sluníč-
ka nad hlavou!

Lenka Hromadníková

Léto v chaberáčku
Po prázdninách, které jsme strávili podle 
své chuti a  podle svých možností, začíná 
nový školní rok.

Ani o prázdninách neutichl provoz škol-
ských zařízení. Ve školách se malovalo, 
opravovalo a uklízelo, aby na děti v září če-
kaly krásné prostory tříd, budov a zahrad, 
kde se budou cítit všichni dobře. Učitelé 
i provozní zaměstnanci nabírali síly a při-
pravovali se na nový školní rok.

Pro malé děti byly dny prázdnin obdo-
bím, které si ani nedovedou představit, 
„nedohlédnou“ na konec prázdnin – tráví 
je u babiček, na chalupě, u moře, někteří 
z nich po určitou dobu ve školce nebo na 
příměstském táboře.

Po dvou měsících přicházejí první týdny 
školky a školy, kdy se děti adaptují na to, 
že ráno je potřeba včas vstát a odejít z do-

mova, na nové kamarády, učitelky, na nové 
prostředí. To vše může být pro děti (rodi-
če i pedagogy) změna, a ne vždy příjemná. 

Proto přeji všem klidný, pohodový a bez-
problémový začátek nového školního roku.

PhDr. Helena Kalábová

15Školy 



A tým: Vítězství  
na turnaji  
O pohár Ládi Vízka
A tým v generálce na soutěžní 

utkání vyhrál v domácím prostředí 3. ročník 
turnaje O pohár Ládi Vízka.

Ten se odehrál v  sobotu 29.  července 
v  našem chaberském fotbalovém areálu. 
V  zápasech hraných 2×25 minut jsme po-
stupně porazili všechny soupeře: 3:1 TJ Vi-
lémovice, kteří obhajovali loňské prven-
ství, přesvědčivě 6:0 nováčka v 1. A třídě FK 
Vinoř 1928 – zápas jsme zvládli na výbor-
nou –, a v posledním duelu turnaje po sérii 
pokutových kopů 2:1 rivala z Ďáblic.

Turnaj pod dohledem Ládi Vízka tak zná 
minimálně do příštího roku dalšího držite-
le putovního poháru.

Individuální ocenění pro nejlepšího 
střelce turnaje si odnesl do skvělé formy 
vracející se David Bílek.

Pořadí turnaje:
1. SK Dolní Chabry

2. FK Vinoř 1928
3. SK Ďáblice

4. TJ Vilémovice
Jan Jiroušek
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Evidenční číslo MK ČR E 23080

Darujte krevní plasmu
a získejte až 3200 Kč
měsíčně pro rodinu.

Obchodní centrum Odra
Lodžská 399/26
Praha 8-Bohnice

+420 227 272 533
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Nábory v chaberském Sokole
Nabíráme nové členy na Výtvarný kroužek (ve středu odpoledne) a  na Tenis 
s certifikovaným trenérem dle věku a pokročilosti. Bližší informace naleznete na 

našem webu: www.sokolchabry.cz.
Petr Zídek

https://www.skchabry.cz/

